



Clinical Nurse Specialist Association of Canada **CNS-C**
Association des infirmières et infirmiers cliniciens spécialisés du Canada **ICS-C**

Unlocking the Myths about CLINICAL NURSE SPECIALISTS

The Clinical Nurse Specialist Association of Canada (CNS-C) is the only association dedicated to representing Clinical Nurse Specialists (CNSs) in Canada. CNSs' practice is complex and multi-faceted. CNSs have been a vital part of the health care system for more than 60 years. CNS-C provides a leadership platform through which Canadian CNSs impact and influence cost-effective health care system change to support safe, quality care and superior outcomes. The CNS-C was officially incorporated in January 2016 and the CNSs on the board of directors represent all regions of the country.

L'Association des infirmières et infirmiers cliniciens spécialisés du Canada (CNS-C) est la seule association qui se consacre à représenter les infirmières cliniciennes spécialisées (ICS) au Canada. La pratique des ICS est complexe et multidimensionnelle. Les ICS sont un élément essentiel du système de soins de santé depuis plus de 60 ans. L'association ICS-C fournit une plateforme de leadership grâce à laquelle les ICS canadiennes influent sur le changement rentable du système de soins de santé et l'influencent également afin de soutenir des soins sécuritaires et de qualité avec des résultats supérieurs. L'association ICS-C/ CNS-C a été officiellement constituée en société en janvier 2016 et les ICS au conseil d'administration représentent toutes les régions du pays.

~~~~~

### **Myths and Facts**

**Myth: Clinical Nurse Specialists work *only* in hospitals**

**Facts:** Clinical Nurse Specialists (CNSs) work in hospitals, clinics, communities, academic institutions, government, and national and global agencies. CNSs are making a difference and their leadership competencies lead to system-level change and improve patient and system level outcomes.

**Mythe :** Les infirmières cliniciennes spécialisées ne travaillent *que dans les hôpitaux*

**Faits :** Les infirmières cliniciennes spécialisées (ICS) travaillent dans des hôpitaux, des cliniques, des communautés, des établissements universitaires, des gouvernements et des organismes nationaux et mondiaux. Les ICS font une différence et leurs compétences en leadership mènent à un changement au niveau du système et améliorent les résultats au niveau des patients et du système.

~~~~~

Myth: Clinical Nurse Specialists work *only* with patients at the bedside in hospitals.

Facts: Clinical Nurse Specialists (CNSs) work in a variety of settings and systems to improve the care of patients, families, communities and/or populations with high risk and complex conditions. CNS practice includes both direct client care and indirect activities such care coordination, education, consultation, advocacy, quality improvement, policy development and research. Indirect contributions are possible as they are based on first-hand knowledge that comes from the provision of direct nursing services. CNSs work with clients, students, healthcare professionals, agencies, communities, government, and other stakeholders. CNS practice competencies encompass 3 spheres of influence – direct clinical care, nurses and nursing practice, and health care systems.

Mythe : Les infirmières cliniciennes spécialisées ne travaillent *qu'au chevet* des patients des hôpitaux.

Faits : Les infirmières cliniciennes spécialisées (ICS travaillent dans divers milieux et systèmes afin d'améliorer les soins aux patients, aux familles, aux collectivités ou aux populations à risque élevé et aux conditions complexes. La pratique des ICS comprend à la fois les soins directs aux clients et les activités indirectes telles que la coordination des soins, l'éducation, la consultation, la défense des intérêts, l'amélioration de la qualité, l'élaboration de politiques et la recherche. Les contributions indirectes sont possibles, car elles sont fondées sur des connaissances de première main qui proviennent de la prestation de services infirmiers directs. Les ICS travaillent avec des clients, des étudiants, des professionnels de la santé, des organismes, des communautés, le gouvernement et d'autres intervenants. Les compétences de pratique des ICS englobent 3 sphères d'influence : les soins cliniques directs, les infirmières et la pratique infirmière, et les systèmes de soins de santé.

~~~~~ ~~~~~ ~~~~~

**Myth: The roles of Clinical Nurse Specialists and Nurse Practitioners are essentially *interchangeable*.**

**Facts:** Clinical Nurse Specialist (CNS) are one of two types of advanced practice registered nurses and they are not synonymous. A CNS is a registered nurse with advanced nursing knowledge and skills in making complex decisions based on education at a master's or doctoral degree in nursing. The graduate nursing program includes courses and advanced clinical nursing practice in a specialty area. CNS spheres of practice include direct complex care; education; research; leadership; policy; consultation and collaboration; and a health systems approach.

**Mythe : Les rôles des infirmières cliniciennes spécialisées et des infirmières praticiennes sont essentiellement *interchangeables*.**

**Faits :** Les infirmières cliniciennes spécialisées (ICS) sont l'un des deux types d'infirmières autorisées en pratique avancée et elles ne sont pas synonymes. Une ICS est une infirmière autorisée qui a des connaissances et des compétences avancées en soins infirmiers pour prendre des décisions complexes fondées sur la formation avancée reposant sur une maîtrise ou à un doctorat en sciences infirmières. Le programme d'études supérieures en sciences infirmières comprend des cours et une pratique clinique avancée en soins infirmiers dans un domaine de spécialité. Les sphères de pratique des ICS comprennent les soins complexes directs; l'éducation; la recherche; le leadership; politique; la consultation et la collaboration; et une approche des systèmes de santé.

## References & Resources

Clinical Nurse Specialist Association of Canada (CNS-C). Other resources. <http://cns-c-canada.ca/>

Canadian Nurses Association (CNA). (2019). Advanced Practice Nursing a Pan-Canadian Framework. Canadian Nurses Association. Ottawa, ON., Canada. <https://www.cna-aiic.ca/-/media/cna/page-content/pdf-en/apn-a-pan-canadian-framework.pdf>

Canadian Nurses Association (CNA). Other resources. <https://www.cna-aiic.ca/en/nursing-practice/the-practice-of-nursing/advanced-nursing-practice/clinical-nurse-specialists/clinical-nurse-specialist-resources>

McMaster University. The Clinical Nurse Specialist, Getting Good Return on Healthcare Investment. McMaster University, 20??, Hamilton, ON., Canada. [https://fhs.mcmaster.ca/ccapnr/documents/onp\\_project/CNS\\_Brief\\_final.pdf](https://fhs.mcmaster.ca/ccapnr/documents/onp_project/CNS_Brief_final.pdf)

~~~~~ ~~~~~ ~~~~~  
~~~~~ ~~~~~ ~~~~~

**Developed by** the following members of the Board of Directors of Clinical Nurse Specialist Association of Canadian (CNS-C): Mary-Lou Martin, Paul-André Gautier, Elisabeth Jensen, Sherri Lynn Kensall, Sonia Boccardi, Shauna Maltby-Doane. September 2021.

~~~~~ ~~~~~ ~~~~~  
~~~~~ ~~~~~ ~~~~~

**Clinical Nurse Specialist Association of Canada. CNS-C.**  
**Association des infirmières et infirmiers cliniciens spécialisés du Canada. ICS-C.**

Website – site internet: <http://cns-c-canada.ca/> <https://www.facebook.com/cnscanada>